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 زخٔالأطشػُٕاٌ انشسبنخ أ 

 انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ ٔاَؼكبسبرٓب فٙ َظٕص )ػجذ ػهٙ زسٍ( انًسشزٛخ

 :الأطشٔزخ أٔيهخض انشسبنخ 
انزٙ رُبٔل انجسث انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ ٔيب نٓب يٍ رأثٛش ٔاضر فٙ أسبنٛت انكزبة انًسشزٍٛٛ انز٘ ثُٛذ َظٕطٓى انًسشزٛخ ػهٛٓب, ٔانزغٛشاد 

( ثهذآَى ٔيب سافمٓب يٍ ثٕساد ٔأصيبد اخزًبػٛخ ٔالزظبدٚخ فضلاً ػٍ رُبٔل انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ فٙ َظٕص انكبرت انؼشالٙ )ػجذ ػهٙ زسٍ شٓذرٓب

ٙ رسذدد فٙ انزانًسشزٛخ ٔاَؼكبط ْزِ انًزغٛشاد ػهٗ أسهٕثّ الأدثٙ ٔلذ رضًٍ انجسث أسثؼخ فظٕل. رُبٔل انفظم الأٔل الإطبس انًُٓدٙ يٍ زٛث انًشكهخ ٔ

نجسث ٔانسبخخ ئنّٛ انزسبؤل الأرٙ: ْم اسزطبع انكبرت انًسشزٙ )ػجذ ػهٙ زسٍ( رزجغ انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ ٔػكسٓب فٙ َظٕطّ انذسايٛخ ؟ ثًُٛب ركًٍ أًْٛخ ا

فظم الأٔل ْذف انجسث, انز٘ رشكض ػهٗ يٍ خلال رمذٚى يؼهٕيبد دسايٛخ ػٍ انًشخؼٛبد الاخزًبػٛخ انزٙ ٔطفٓب انكبرت انًسشزٙ )ػجذ ػهٙ زسٍ(, ٔرضًٍ ان

 فٙ انًذح ثٍٛ كشف انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ ٔاَؼكبسبرٓب فٙ َظٕص )ػهٙ ػجذ زسٍ( انًسشزٛخ ٔضى انفظم زذٔد انجسث انزٙ رسذدد يكبَٛبً فٙ انؼشاق ٔصيبَٛبً 

بً.رُبٔل انفظم انثبَٙ الإطبس انُظش٘, ٔرضًٍ انفظم ثلاثخ ئخشائٛ -اططلازبً  -( ٔيٕضٕػٛبً ثؼُٕاٌ انجسث, ٔثؼذْب رسذٚذ انًظطهسبد نغخ  1991-3112)

خزًبػٛخ انزٙ اَؼكسذ يجبزث, ػُٙ الأٔل ثُشأح ػهى الاخزًبع ٔسٔادِ يٍ خلال َظشٚبرٓى الاخزًبػٛخ انؼبيخ ٔانخبطخ ثبنفٍ, ٔػُٙ انًجسث انثبَٙ ثبنًزغٛشاد الا

يٍ انؼظش الإغشٚمٙ ئنٗ انؼظش انسذٚث ٔيب طشزِٕ فٙ كزبثبرٓى انًسشزٛخ يٍ رغٛشاد نهٕالغ  ػهٗ انُض انًسشزٙ انؼبنًٙ يٍ خلال اخز ًَبرج نكزبة انًسشذ

نؼشة ثٓب ٔركش انذٔل انًدزًؼٙ انز٘ ػبطشِٔ, أيب انًجسث انثبنث, يٕضسبً انًزغٛشاد الاخزًبػٛخ انزٙ طشأد ػهٗ انًدزًغ انؼشثٙ ٔانؼشالٙ ٔيذٖ رأثش انكزبة ا

بؽ يُٓب كزبثٓب َشبطٓى الأدثٙ ٔكشسْٕب فٙ كزبثبرٓى انًسشزٛخ يثم )يظش, نجُبٌ, سٕسٚب, انًغشة, اندضائش, انؼشاق(, ثى اخززى انزٙ شٓذد رغٛشاد اخزًبػٛخ ط

نز٘ شًم َظٕص انفظم ثبنذساسبد انسبثمخ ٔيٍ ثى انًإششاد انزٙ أسفش ػُٓب الإطبس انُظش٘.رُبٔل انفظم انثبنث, ئخشاءاد انجسث ٔانز٘ ضى يدزًغ انجسث ا

( ٔضى ػُٛخ انجسث ٔانزٙ شًهذ خًسخ َظٕص يسشزٛخ اخزٛشد ثًب ٚلائى ْذف انجسث ٔاػزًذ 3112-1991نكبرت )ػجذ ػهٙ زسٍ( انًسشزٛخ ثٍٛ ػبو )ا

 انجبزث انًُٓح انٕطفٙ يسزفٛذاً يٍ يإششاد الإطبس انُظش٘ كأداح نهجسث فٙ رسهٛم انؼُٛبد ٔيٍ ثى رسهٛم ػُٛبد انجسث.

 خبء ثُزبئح انجسث ٔيٍ ْزِ انُزبئح:أيب انفظم انشاثغ فمذ 

ثٛش يٍ ئٌ يب يش ثّ انؼظش انسذٚث يٍ رغٛشاد فٙ الأفكبس ٔانفهسفبد سبًْذ ثشكم خهٙ ٔخبطخ رطٕس انًسشذ انسذٚث يًب دػبِ أٌ ٚزجغ أسهٕة طشذ نك -1

 لضبٚب انًدزًغ ثظٕسح رلائى رهك انًزغٛشاد انفكشٚخ ٔانفهسفٛخ ٔخبطخ انفكش انًبسكسٙ.

برت )ػجذ ػهٙ زسٍ( أٌ ٚشخض انزسٕلاد ٔانًزغٛشاد انسٛبسٛخ ٔالاخزًبػٛخ فٙ ثٛئخ انًدزًغ انؼشالٙ يٍ خلال طشذ انًُٕرج انسهجٙ لأَظًخ اسزطبع انك -3

 انسكى.

 ٔيٍ ثى اسزُزبخبد انجسث ٔيُٓب:

 يًب ٚطشذ يٍ لضبٚب يدزًؼّ.ئٌ انكبرت لذ ػًذ ئنٗ ئظٓبس طٕس ربسٚخٛخ ثهغخ يؼبطشح خبػلاً يٍ يزهمّٛ فشص يب ْٕ يؼبش يسزفٛذاً  -1

  ( ٔاخززى انجسث ثًهخض انهغخ الاَكهٛضٚخ.1ٔثى انزٕطٛبد ٔانًمزشزبد ٔلبئًخ انًظبدس ٔانًشاخغ ٔيهسك )
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Abstract of thesis 
The research tackles the social variables and their impact on the style of the dramatists that built their dramatic texts on and the 

variables witnessed in their countries and the upheavels and social as well as economic crisis, in addition to tackling the social variables in the 

texts of the Iraqi writer's (Abd Ali Hassan) dramatic texts and the reflection of these variables on his literary style. the research includes four 

chapters. 

Chapter One tackles the approach adopted regarding the problem, which can be identified in the following question: 

Has the dramatist Abd Ali Hassan been able to follow the social variable and their reflections in his dramatic texts? 

The importance of the research layes in presenting dramatic information about the social events described by the dramatist. Also the 

workers in the dramatic field would be informed of the efforts of the Iraqi writer through his writings. The chapter also includes the aim of 

the research and its limitations which were restricted to Iraq, the period between (1991-2013) This is followed by the definition of the terms. 

Chapter two deals with the theoretical frame and previous studies. The chapter includes three sections. 

Section one deals with the beginnings of sociology and pioneers through the general and specific art theories. Section two is dedicated 

for the social variables that influenced international dramatic texts; samples from the Greek age to the modern age. 

Section three presents the social variables in Arab and Iraqi society and the extent to which Arab writers were influenced by, and 

countries like Egypt, Lebanon, Syria, Morocco, Algeria, and Iraq that witnessed social changes that influenced dramatic writings. The chapter 

is concluded by previous studies and the indicators that arise from the theore tical frame. 

Chapter three deals with the research procedure which includes the research samples; i-e. the texts of the dramatist Abd Ali Hassan 

(1991-2013) and ineludes five plays that have been chosen to suit the aim of the research. The researcher depends on the descriptive 

approach; making use of the indicators of the theoretical frame as a tool in analyzing the samples. 

Chapter four includes the results of the research. Some of these results include: 

1- The changes in ideologies and philosophies witnessed during the modern age entitled modern theatre to present many 

social issues in a way that suits those ideological variables, especially Marxist thought. 

2- The playwright Abd Ali Hassan has succeeded in diagnosing the social and political changes in Iraqi society through 

tackling negative political regimes. 

Then there are the conclusions, such as: 

1- The playwright has showen historical images in a modern language. encouraging the receiver to distinguish aspects of 

daily life, making use of the issues of the society. 

Then follows the recommendations and suggestions, the list of bibliography and references and appendix One. 

The research is concluded by an English abstract. 
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